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 خبر قطع یارانه  برخی خانوارها 
صحت ندارد

 وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: خبر منتشر 
شده در فضای مجازی با عنوان »قطع یارانه برخی از 
خانوارهای سه دهک اول« صحت ندارد و تکذیب می شود. 
در چند روز گذشته شایعاتی مبنی بر قطع یارانه برخی از 
خانوارهای سه دهک اول درآمدی در فضای مجازی منتشر 
شد. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با انتشار پستی در 
شبکه اجتماعی ایرانی گفت: »خبر منتشر شده در فضای 
مجازی با عنوان »قطع یارانه برخی از خانوارهای سه دهک 
اول« صحت نداشته و تکذیب می شود.«در ادامه به این 
نکته نیز اشاره شده که در دفاع از امنیت روانی مردم، حق 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای برخورد قانونی با 
دروغ پردازان محفوظ است. به گزارش ایرنا، مطابق اعلام 
»علیرضا عسگریان« معاون رفاه و امور اقتصادی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، در یکم شهریور امسال، از ٨۵ میلیون و 
، ٧٩ میلیون و ۶٠٠ هزار نفر  ۶٠٠ هزار نفر جمعیت کل کشور

یارانه دریافت می کنند. 

آغاز صادرات ریالی به افغانستان و عراق
ح ریال برون مرزی   رئیس کل بانک مرکزی گفت: طر
ماه های زیادی است که در بانک مرکزی در حال بررسی 
است و با اجرایی شدن آن درخواست صادرکنندگان برای 
صادرات ریالی به افغانستان و عراق حل می شود. محمدرضا 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی روز گذشته )۷ دی ماه( در 
حاشیه نشست شورای دولت و بخش خصوصی خراسان 
رضوی، گفت: این موضوع یکی از درخواست های تجار 
مشهدی برای صادرات به افغانستان بود که با اجرایی شدن 
طرح ریال آف شور پاسخ داده شده و تجار می توانند به جای 
ارز خارجی برای صادرات از ریال برون مرزی بهره گیرند. وی 
ح ریال برون مرزی در بانک مرکزی  ادامه داد: مقررات طر
کنون یک یا دو بانکی اجرای این طرح را آغاز  تدوین شده و تا
کرده اند و بزودی در کل بانک های کشور عملیاتی خواهد 
شد. رئیس کل بانک مرکزی به سایر توافقات در این نشست 
اشاره کرد و افزود: به طور قطع تکالیف این بانک در خصوص 
تسهیلات ازدواج و تسهیلات فرزندآوری تا پایان سال به 
طور کامل اجرا خواهد شد و سیستم بانکی تمام تسهیلات 
را خواهد پرداخت، از آنجا که تعداد متقاضی مانده در صف 
این تسهیلات در خراسان رضوی زیاد است، مقرر شد که از 
حجم متقاضیان در صف ها کاسته شده و تسهیلات به همه 
آنان پرداخت شود. فرزین اضافه کرد: مشکل دیگر مطرح 
شده در این نشست در خصوص تعیین وثایق سنگین برخی 
از رؤسای بانک ها برای تسهیلات خرد بود که این موضوع 
در بانک مرکزی بررسی شده و در خصوص متخلفین که در 
برابر پرداخت تسهیلات خرد وثایق سنگینی طلب کرده اند، 
پیگیری جدی انجام خواهد گرفت. وی با اشاره به ظرفیت 
بالای خراسان رضوی در جذب سرمایه گذاران خارجی گفت: 
توافقاتی در خصوص تسهیل شرایط برای جذب سرمایه گذار 
خ آن در نشست مزبور با مسئولان خراسان  خارجی و نر

رضوی انجام گرفت. 

تغییری در قیمت تخم مرغ نداشتیم
که بر اساس آن  گذشته خبری منتشر شد   روزهای 
در  B بسته بندی شده  گرید  غ  قیمت هر عدد تخم مر
احجام مختلف ۴۵۸۰ تومان است و حال سوال این است 
غ تغییر کرده؟ناصر نبی پور  که آیا قیمت مصوب تخم مر
ایسنا، به عدم تغییر در قیمت مصوب  با  گفت وگو  در 
غ  غ اشاره کرد و گفت: قیمت مصوب هر کیلو تخم مر تخم مر
درب مرغداری ۴۷ همچنان هزار و ۳۰۰ تومان و برای 
مصرف کننده ۵۶ هزار تومان است. وی افزود: قیمتی که 
غ بسته بندی  غ اعلام شده قیمت تخم مر اخیر برای تخم مر
و شناسنامه دار بوده و بر اساس توافقات صورت گرفته 
غ شناسنامه دار با سازمان حمایت است.  انجمن تخم مر
غ تخم گذار استان تهران  رئیس هیات مدیره اتحادیه مر
اضافه کرد: در حال حاضر میانگین قیمت فروش هر کیلو 
غ درب مرغداری از قیمت مصوب بالاتر رفته و  تخم مر
حدودا ۵۱ هزار تومان است. علت آن نیز افزایش هزینه های 
غ درب مرغداری  تولید است زیرا قیمت هر کیلو تخم مر
برای مرغداران کیلویی ۵۶ هزار تومان تمام می شود. وی 
غ اصلاح شود، ولی هنوز  تصریح کرد: قرار بود قیمت تخم مر

تصمیمی در این خصوص گرفته نشده است. 

 آغاز طرح برخورد با مشترکان بدمصرف
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران از شروع 
ح برخورد با مشترکان بدمصرف در بخش های  مجدد طر
خانگی و غیرخانگی خبر داد. محسن اردکانی در نشست 
قرارگاه مدیریت تنش آبی گفت: این طرح الزام قانونی دارد و 
شامل مشترکانی می شود که بیشتر از دوبرابر الگو آب مصرف 
می کنند. به گفته مدیرعامل آبفای استان تهران خانوارهایی 
که تا الگوی ماهانه آب مصرف کنند »خوش مصرف«، آن 
دسته از مشترکآنکه بین ۱۲ تا ۲۴ مترمکعب یعنی تا دو 
برابر الگو مصرف کنند، »پرمصرف« و مشترکانی که بیش 
از دو برابر الگو مصرف کنند »بدمصرف« هستند. طبق 
اعلام وزارت نیرو، اردکانی ادامه داد: مشترکان بدمصرف 
، در مرحله دوم با قطع  ح با اخطار در مرحله اول این طر
موقت آب و در مرحله سوم با محدودیت بیشتر مواجه 
خواهند شد و با اداراتی که مصارف بیشتر از حد مجاز دارند 
با استناد به مصوبه شورای مدیریت بحران استانداری 
برخورد قاطع انجام می شود. وی در تشریح وضعیت منابع 
آبی استان تهران پس از پاییز بی بارش امسال گفت: به رغم 
پیش بینی های سازمان هواشناسی، بارندگی های پاییز 
امسال ۵۵ درصد نسبت به میانگین نرمال کاهش داشته 
است و در چنین شرایطی برای تامین آب استان تهران، 
موثرترین راه مدیریت تقاضا و مدیریت مصرف است. 
مدیرعامل آبفای استان تهران ضمن دعوت شهروندان 
تهرانی به مشارکت در مدیریت مصرف آب، از شهروندان 
استان تهران درخواست کرد تا با کاهش ۱۰ درصدی مصارف 
خود و پرهیز از مصارف غیرضروری این شرکت را در تامین 

پایدار آب استان تهران یاری کنند. 

اخبار

ایجاد مسیر جدید ریلی بین 
ایران و ترکیه

 معاون ساخت و توسعه شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل اظهار داشت: 
مسیر ریلی از جلفا به چشم ثریا )واریانت مرند( 
و ترکیه هم از مسیر قارص به چشم ثریا متصل 
می شود و این شبکه و کریدوری جدید به سمت 
اروپا ادامه پیدا می کند. عباس خطیبی در 
گفت وگو با ایلنا درباره راه اندازی کریدوری جدید 
از طریق ساخت مسیر ریلی جدید ایران و ترکیه 
اظهار داشت: راه اندازی این کریدور جدید از 
ح بوده اما به تازگی در  چند سال گذشته مطر
گرفته  پیوست قانون برای آن ردیف درنظر 
شده و جزو تکالیف شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل محسوب می شود و ما 
هم پیگیر ماده ٢٣ را اخذ کند. وی ادامه داد: 
گر همکاری کند مسیر ریلی از  طرف ترکیه هم ا
جلفا به چشم ثریا )واریانت مرند( و ترکیه هم از 
مسیر قارص به چشم ثریا متصل می شود و این 
شبکه و کریدوری جدید به سمت اروپا ادامه 
پیدا می کند. معاون ساخت و توسعه شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل افزود: 
به دلیل این دسترسی جدید به اروپا این طرح 
بسیار مهمی محسوب می شود و در کنار خط 
ریلی رازی، یک خط جدید ریلی بین ایران و 
ترکیه است. خطیبی گفت: مطالعات فاز صفر 
این پروژه پیش از این، در اختیار شرکت راه آهن 
بوده اما تکمیل این مطالعات در دستور شرکت 
ساخت قرار داده شده و برای تکمیل آن نیاز 
داریم مجوز ماده ٢٣ قانون را داشته باشیم 
و این مجوز از سوی سازمان برنامه و بودجه 
اخذ شود، کار با سرعت پیش می رود. وی با 
بیان اینکه این خط جدید، کریدور مهمی برای 
کید کرد: ترکیه هم اخیرا به صورت  ایران است، تا
غیررسمی اعلام کرده که علاقه مند به اجرای 
این پروژه است. در این همکاری ترکیه از مسیر 
قارص به چشم ثریا و ایران از مسیر مرند به چشم 
ثریا می رسیم. مرند از ۶٠ سال گذشته به شبکه 
ریلی متصل است و از این مسیر ریلی، بنادر 
جنوبی کشورمان در مسیر جدید ریلی به اروپا 
متصل می شوند. معاون شرکت ساخت گفت: 
خط فعلی ریلی به ترکیه در وان قطع می شود 
و در ادامه به دریای سیاه می رسد اما این خط 
جدید از طریق ترکیه به طور مستقیم به شبکه 

ریلی اروپا می رسد.

 برنامه سازگاری با کم آبی 
 سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه بیش از ۹۰ 
درصد آب تجدیدپذیر کشور به مصرف می رسد، 
گفت: برنامه سازگاری با کم آبی قابل اجراترین 
راهکار برای مقابله چالش های آبی کشور است. 
فیروز قاسم زاده در گفت وگو با ایرنا در باره اثر 
تغییرات اقلیمی مصارف بر منابع آبی، اظهار کرد: 
آمارهای سازمان هواشناسی درباره گرمایش 
نشان از آن دارد که افزایش دمایی که در کشور 
داریم ۲ برابر متوسط جهانی است. وی افزود: 
گر جهان در نیم قرن قرار است  به این معنا که ا
با یک درجه افزایش دما روبه رو شویم. این امر 
در کشور ما ۲ برابر است. سخنگوی صنعت آب 
گفت: آماری سازمان هواشناسی نشان می دهد 
ما در هر دهه ۰. ۴ الی ۰. ۵ درجه سانتی گراد 
افزایش درجه حرارت داریم. قاسم زاده درباره 
وضعیت آب تجدیدپذیر کشور که سالانه با یک 
کاهشی روبه رو می شود، گفت: افزایش دما در هر 
دهه سبب شده حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب آب 
ج شود. وی  تجدیدپذیر کشور از دسترس خار
ادامه داد: آب تجدیدپذیر آبی است که در چرخه 
هیدرولیکی سالانه از ابتدای سال آبی بایستی 
تولید شود تا آن نیازهایی که طبیعت داشته 
تأمین شود. مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های 
آبی کشور بیان کرد: به دنبال تلاش های بشر برای 
توسعه های اجتماعی، سیاسی و اقتصادی در 
قالب کشورهای مختلف وضعیت آب تجدیدپذیر 
دستخوش تغییر شد. قاسم زاده خاطرنشان کرد: 
کنون و با تغییراتی که در مصرف آب تجدیدپذیر  ا
ایجاد شده، انسان باید موقع مصرف این آب 
تجدیدپذیر را محاسبه کرده و مورد توجه قرار 
گر بیشتر  دهد تا چه میزان باید مصرف شود؛ ا
از آن مصرف شود، یعنی ناپایداری مطلق و چه 
میزان مصرف شرایط پایداری ایجاد خواهد کرد. 
گر ۴۰ درصد  وی گفت: طبق اعلام سازمان ملل ا
منابع تجدیدپذیر در هر کشوری مصرف شود، 
در شرایط پایداری آبی قرار دارند. سخنگوی 
صنعت آب در باره وضعیت آب های تجدیدپذیر 
کشورمان ادامه داد: تحلیل ها در ایران نشان 
می دهد با توجه  به اینکه در سال های اخیر در 
رشدهای  اجتماعی  و  اقتصادی  بخش های 
چشمگیری داشته همین سبب شده تا نیاز 
آبی که برای همه این فعالیت های اقتصادی و 
اجتماعی و کشاورزی و حتی شرب رشد داشته 
کید کرد: این رشد سبب شده  باشد. قاسم زاده تا
۹۰ درصد و حتی بالاتر از ۹۰ درصد آب تجدیدپذیر 
کشور را مصرف کنیم که اختلاف بسیار فاحش با 
کید سازمان ملل قرارداد.  آن ۴۰ درصدی مورد تأ
وی خاطرنشان کرد: این مصرف بی رویه در همه 
پروژه هایی که انجام می شد، اتفاق افتاد بدون 
آنکه توجه به مدیریت مصرف شود. مدیرکل دفتر 
اطلاعات و داده های آبی کشور به تلاش های 
صورت  گرفته برای توجه به مدیریت مصرف آب 
اشاره کرد و گفت: برای اینکه ادبیات مدیریت 
مصرف را نهادینه کنیم نیاز به یک برنامه مدون 
داشتیم برای همین منظور از سال ۱۳۹۶ برنامه 

سازگاری با کم آبی تدوین شد. 

: پرداخت    آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
کلان به برخی از افراد حقیقی و  تسهیلات 
حقوقی در حالی صورت می گیرد که دستور 
دولت برای اعطای تسهیلات خرد و ناچیز بر 
روی زمین مانده است. این امر حتی شامل 
وام های ضروری مانند ودیعه اجاره، وام 
ازدواج و... نیز در برخی از بانک ها می شود و 
کید دولت و تهدید متخلفان  گویا با وجود تا
در پرداخت وام ها، گویی هیچ ابایی نیز از 
تخلف در این حوزه ندارند که در نهایت به 
و  تکلیفی  تسهیلات  متقاضیان  نارضایتی 
بی انگیزه شدن در حوزه تولید از سوی مالکان 
بنگاه های کوچک و در نهایت خروج سرمایه 
از کشور منتهی می شود. بی توجهی برخی 
گذاری تسهیلات و پرداخت  بانک ها درباره وا
وام های مصوب شده مانند؛ وام ازدواج، جوان 
سازی جمعیت، مسکن و... در حالی صورت 
می گیرد که رشد اقتصادی در گرو حمایت از 
بنگاه های اقتصادی کوچک و بزرگ است. 
کارشناسان معتقدند نواقص اعتبارسنجی و 
نبود اعتبارات بانکی اصلی ترین عامل مانع 
که در  تراشی سیستم بانکی موجود است 
بسیاری از مواقع متقاضیان واقعی تسهیلات 
عطای آن را لقایش می بخشند و به این ترتیب 
خ رونق تولید و به دنبال آن مهار تورم  چر
همچنان درگیر و دار فقدان نظارت اصولی در 

این خصوص لنگ می زند. 
  مصوبه هایی که بر زمین می ماند

کارشناس اقتصادی در  کامران ندری،   
این باره به »آرمان ملی« گفت: امتناع برخی 
به  تکلیفی  تسهیلات  پرداخت  از  بانک ها 
مردم در حالی صورت می گیرد که دولت و 
برای  تسهیلات  تصویب  حال  در  مجلس 
گروه های مختلف هستند اما برخی بانک ها 
به دلایل مختلف از پرداخت و اجرای این 
چند  هر  می کند،  خودداری  مصوبه های 
مسئولان در سطوح مختلف هر روز از کاهش 
با  قوانین بانک ها برای پرداخت بانک ها 
گون سخن می گویند اما مسئولان  مبالغ گونا
به قدری  گویا موظفند  بانک ها  برخی  در 
برای پرداخت تسهیلات مانع تراشی کنند 
تا متقاضیان عطایش را به لقایش ببخشند. 
او افزود: عدم تمایل بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات به متقاضیان علاوه بر بوروکراسی 
، شاید به علت نبود اعتبارات  شدید در کشور
در نظام بانکی و بحران های شدیدی دانست 
که بانک ها نیز از آن متاثر شده اند، از این رو 
بانک ها چندان مایل به پرداخت تسهیلاتی 
که شاید امیدی به بازگشت آن ندارند نیستند 
و به ازای آن اقبال مناسبی به سرمایه گذاری 
در پروژه های عمرانی در قالب های مختلف 
دارند و یا ترجیح می دهند سرمایه های خود را 
حوزه هایی به کار گیرند که درآمدزا هستند. از 
این رو با وجود ابلاغیه های صادر شده بانک ها 

موظف به پرداخت وام ازدواج، ودیعه مسکن، 
خرید مسکن و.... هستند، اما متقاضیان وام 
با در دست داشتن ضمانت نامه های فراوان 
و مواجهه با موانع بسیار ترجیح می دهند که 
دیگر پیگیر دریافت وام نشوند و در حقیقت 

عطای دریافت وام را به لقای آن می بخشند. 
 مداخلات دستوری بلای جان اقتصاد

مداخلات  اقتصادی،  کارشناس  این 
دستوری را بلای جان اقتصاد و نظام بانکی 
دانست و گفت: بخشی از این مشکلات ناشی 
کمیت بانک مرکزی  از مداخلات دستوری حا
مربوط می شود و از سوی دیگر وزارت اقتصاد 
هم در این مداخلات دستوری سهم دارد، زیرا 
این وزارتخانه عضو شورای پول و اعتبار است 
خ های بهره بانکی را  و به صورت دستوری نر
تعیین می کند و به دلیل اینکه شرایط موجود 
خ ها هم پایین هستند و  تورمی است این نر
متقاضی هم برای دریافت این وام ها بالاست. 
این کارشناس همچنین وجود رانت در برخی 
گذاری های تسهیلات بانکی را نیز رد نکرد  از وا
و گفت: برخی از چالش ها در نظام بانکی کشور 
و در حوزه اعطای وام ها به دلیل رانت ها یی 
است که بدون دریافت تعهدات و وثیقه های 
مورد نظر و اعتبارسنجی صورت می گیرد، در 
حالی که برخی از متقاضیان برای دریافت 
وام های خرد مدت ها درگیر تکمیل مدارک 
و اعتبارسنجی هستند و در نهایت بدون 
موفقیت از اقدام برای دریافت وام پشیمان 

می شوند. 
 رانت های پنهان و آشکار در وام ستانی!
ندری با بیان اینکه اخذ وام بانکی در برخی 
موارد بر اساس رانت نیز صورت می گیرد، 
کرد: بخشی از این قضیه بر اساس  اضافه 
همان تسهیلات تکلیفی است که به بانک ها 
تحمیل می شود و آنها مجبور هستند کسانی 
که از طرف برخی از مقامات دولتی و بعضی 

می شوند  معرفی  را  مجلس  نمایندگان  از 
دریابند و به آنها وام های کلان را پرداخت 
برگشت  نوعی  به  آن ها  از  برخی  که  کنند، 
ندارد و به حساب مطالبات معوق بانک ها 
منظور می شود. با وجود سخت گیری برخی 
از بانک ها برای اعطای تسهیلات بانکی خرد 
کامل بودن مدارک  به متقاضیان با وجود 
گذاری  و حائز شرایط بودن، روند ناسالم وا
تسهیلات و وام های کلان بانکی از سوی برخی 
بانکها به برخی از شرکتها واقعیتی است که 
ناشی از وجود روابط ناسالم است، در حالی که 
بسیاری از شرکت های مولد از دریافت حداقل 
و  هستند  محروم  زمینه  دراین  تسهیلات 
مدت های طولانی سرگردان برای جمع آوری 
مدارک و ضامن های متعدد هستند و در 
نهایت از فعالیت در واحد اقتصادی خود 
منصرف می شوند و به این ترتیب سرمایه های 
عظیمی در شرکت های ثبت شده بر روی کاغذ 
خ تورم و  کد می ماند و موجب افزایش نر را

فساد اقتصادی در کشور می شود. 
 دلایل قفل شدن پرداخت تسهیلات 

خرد
کی است؛ بانک  این گزارش همچنین حا
مرکزی و مسئولان آن در ماه های گذشته بارها 
بر ضرورت تسهیل پرداخت این تسهیلات 
کید کرده بودند اما به نظر می رسد همچنان  تا
مشکلاتی در این راه وجود دارد. به عنوان 
کل بانک  مثال، محمدرضا فرزین، رئیس 
مرکزی ابتدای تیر ماه در پاسخ به سوال 
ایسنا درباره سخت گیری برخی بانک ها برای 
اعطای تسهیلات خرد در زمینه تضامین 
کرد: تسهیلات خرد بیشتر از  بانکی اظهار 
یک ضامن احتیاج ندارد البته در هفته های 
که  گزارش هایی به دست ما رسید  گذشته 
نشان می داد برخی از بانک ها بیش از دو تا 
سه ضامن از متقاضیان دریافت می کنند، 

بنابراین ما با قاطعیت اعلام می کنیم که هیچ 
بانکی حق ندارد بیشتر از یک ضامن برای 
اعطای تسهیلات خرد به مردم طلب کند. وی 
افزود: البته در این میان ممکن است برخی 
از بانک ها در زمینه اعتبارسنجی متقاضیان 
با مشکلاتی مواجه شوند و به همین دلیل 
بیشتر از یک ضامن از او طلب کنند اما بانک ها 
گر بتوانیم موسسات  نباید این کار را بکنند و ا
موسسه  یک  و  دهیم  توسعه  را  تضمینی 
تضمین ایجاد کنیم که کار وثیقه را انجام دهد، 
دیگر نیازی به ضامن نیست، اما در این میان 
اعطای تسهیلات  نظر می رسد مشکل  به 
خرد همچنان ادامه دارد و برخی نمایندگان 
گذشته در این باره  در هفته ها و ماه های 
اظهاراتی مطرح کرده اند. به نظر می رسد دلیل 
اصلی عدم پرداخت تسهیلات خرد بانک ها و 
همچنین تعلل در اعطای تسهیلات تکلیفی 
مربوط به ناترازی بانک ها و کمبود منابع است. 
این موضوع خود سخت گیری بانک مرکزی 
نسبت به شبکه بانکی را در پی داشته باشد 
و به همین دلیل بانک ها به دلیل ناترازی 
نه تنها تسهیلات خرد بلکه حتی تسهیلات 
مربوط به سرمایه در گردش و تسهیلات تولید 
را محدود کرده اند. آمارهای رشد پایه پولی 
نشان می دهد که ناترازی بانک ها عامل اصلی 
کنون  تورم در کشور هستند. و به همین دلیل ا
بانک ها تنها تسهیلات را در ازای اعتبارسنجی 
می دهند. این موضوع از طرفی به عنوان 
یکی از عوامل رکود اقتصادی در کشور از دید 
که  کارشناسان به شمار می رود چرا  برخی 
عدم به جریان افتادن نقدینگی از شبکه 
بانکی به بیرون عملا مصرف را نیز تحت تاثیر 

قرار می دهد. 
در  بانک ها  وظیفه  انجام  عدم   

تسهیلات تکلیفی
بهروز محبی نجم آبادی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس بر داشتن نگاه ویژه 
وزارت اقتصاد بر اعطای تسهیلات خرد به 
کید کرد و گفت: مردم رونق تورمی را به  مردم تا
رکود غیرتورمی ترجیح می دهند. مردم حاضر 
هستند تورم باشد اما رونق وجود داشته 
باشد. متاسفانه بانک ها ارائه تسهیلات خرد 
را محدود کردند. ما امیدوار هستیم و مطالبه 
داریم که وزیر اقتصاد توجه ویژه ای به این 
موضوع داشته باشد. حجت الاسلام سید 
جواد حسینی کیا - عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس هم در این باره بیان کرد: 
بانک ها نسبت به اعطای وام و تسهیلات 
تکالیف  به  فرزندآوری  تسهیلات  و  خرد 
خود عمل نمی کنند و مرتبا اعلام می کنند 
که سایت بسته است این موضوع منجر به 
نارضایتی اجتماعی شده است و انتظار می رود 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 

به این موضوع ورود پیدا کند. 

»آرمان ملی« دلایل اختلال در پرداخت وام های بانکی را بررسی می کند

رانت؛ بلای جان اقتصاد و تسهیلات بانکی
   مانع تراشی و اعصاب خرد فقط برای وام ها ی خرد

استان  جواهر  و  طلا  اتحادیه  رئیس    
گفت: آغاز سامانه مودیان و پایانه  تهران 
فروشگاهی اختلالی در بازار طلا ایجاد نخواهد 
کرد به دلیل عدم اطلاع رسانی عمومی در 
کنی کردند.  رسانه ها افراد سودجو شایعه پرا
نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
کید بر  استان تهران در گفت وگو با مهر با تا
اینکه بازار طلای تهران تعطیل نیست، گفت: 
فروشندگان بازار طلا نسبت به شایعات اخذ 
مالیات در راستای سامانه مودیان و پایانه 
که البته  کنش نشان دادند  فروشگاهی وا
این سامانه نیاز به اصلاحاتی خواهد داشت 

و طی جلساتی که با سازمان امور مالیاتی 
کشور و وزارت صمت داشتیم از هفته آینده 
اصلاحات انجام و اجرا خواهد شد. رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر استان تهران در ادامه 
کید کرد: در اجرای سامانه مودیان و پایانه  تا
فروشگاهی که بنا بود تا از ابتدای دی ماه 
آغاز به فعالیت کند که با توجه به شایعات و 
اصلاحیات موجب شد تا فعالیت این سامانه 
با تأخیر همراه شود. ابهاماتی در این حوزه 
وجود دارد که افراد بالا دستی باید نسبت به 
حل ابهامات دست به کار شوند. وی ادامه 
داد: با آغاز فعالیت این سامانه شوکی وارد 

بازار طلا شد که با توجه برگزاری جلسات با 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور قرار شد تا 
بخشودگی های مالیاتی برای این صنعت در 
نظر گرفته شود. آغاز فعالیت سامانه مودیان 
و پایانه فروشگاهی قطعاً اختلالی در بازار طلا 
ایجاد نخواهد نکرد. متأسفانه پیش از اجرای 
ح ابتدا باید اطلاع رسانی لازم انجام  این طر
و خبرهایی در سطح رسانه ها در اختیار 
عموم قرار می گرفت تا افراد سودجو و بدون 
کنی  شایعه پرا رسانه  فضای  در  تخصص 
نکنند. این مسئول خاطرنشان کرد: جلسات 
با افراد متخصص در اتاق اصناف تهران و 

وزارت صمت برگزار شده و از هفته آینده 
کارگروه های تخصصی با حضور سازمان امور 
مالیاتی، اتاق اصناف و اتحادیه طلا و جواهر 
برای بررسی و پیگیری قانونی اصلاح سامانه 
جامع تجارت و رفع مشکلات مالیاتی صنف 
طلا و جواهر فعالیت خواهد کرد. بذرافشان 
در پایان نسبت اینکه در سامانه مودیان و 
پایانه فروشگاهی هیچ گونه مالیاتی شامل 
کید  خریدار و فروشندگان طلا نخواهد شد تا
گفت: این سامانه صرفاً در راستای  کرد و 
شفاف سازی فرارهای مالیاتی و شناسایی 

واحدهای غیر پروانه فعالیت خواهد کرد. 

گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر   
کنون  ا نیست  خودرو  واردات  در  تاخیری 
سامانه ها برقرار شده است و تعداد زیادی 
دریافت  خودرو  متقاضیان  از  درخواست 
کرده و عده ای هم در مسیر شماره گذاری 
هستند و بقیه هم تا چند ماه آینده خودرو 
تحویل می گیرند. »عباس علی آبادی« روز 
پنجشنبه در حاشیه سومین رویداد صنعت 
و  کوچک  صنایع  محوریت  با  دانش بنیان 
زیست بوم فناوری در جمع خبرنگاران با اشاره 
به وضعیت خودروهای وارداتی گفت: تا دو 
ماه آینده و قبل از پایان سال، ۳۱ هزار نفری 
که برای واردات خودرو ثبت نام کرده بودند، 
کنون ۱۷  تعیین تکلیف می شوند. وی افزود: ا
هزار نفر تعیین تکلیف شده اند و تعدادی از 
خودروها در مسیر استاندارد است که رسیدگی 
و مشکلات شماره گذاری حل می شود؛ ازاین رو 
مشکل اساسی در این زمینه نداریم. وزیر 

صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه آزادسازی 
قیمت ها به طورکلی ایده اصلی ماست گفت: 
این امر نیازمند سلسله اقدامات است باید 
انحصارها را شکست و شرایط رقابتی را فراهم 
که رانت در اختیار بنگاه ها  و  شود تا زمانی 
شرکت ها است باید مدیریت و کنترل کنیم. 
هدف از اختصاص رانت ها بهبود وضعیت 
و فرصت بهتر برای مردم است؛ ازاین رو در 
کید کرد:  قیمت گذاری ورود می کنیم. وی تا
در آینده نزدیک در خودرو به شرایطی نزدیک 
می شویم که نیاز به قیمت گذاری دستوری 
نیست، تولید در حال افزایش است و دولت 
تعرفه واردات خودروهای برقی تجدیدنظر 
کرده است این امر فرصتی را فراهم می کند تا 
مردم بدون محدودیت و انحصار نیاز خود 
را فراهم کنند. علی آبادی با بیان اینکه رهبر 
انقلاب بارها بر تولید داخلی و صنعتی کردن 
کردند، گفت: در همین راستا باید از  کید  تأ

ظرفیت های کشور در راستای صنعتی شدن 
با تکیه  بر دانش بنیان ها استفاده کرد. وی 
گفت: در صنعت خودرو باید به سمت تولید 
کثر  دانش بنیان ها رفت؛ چون شغل و حدا
بهره وری ایجاد می کند ضمن اینکه صنعت 
خودرو دانش بنیان و صادرات محور است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سومین 
رویداد ملی صنعت دانش بنیان با محوریت 
صنایع کوچک و زیست بوم فناوری گفت: در 
یک رویداد دایمی قرار داریم که تلاش می شود 
دانش بنیان ها  به  را  صنعتی  شهرک های 
متصل کند و این هدف اصلی است؛ ازاین رو 
در این رویداد مسائل صنعت به شرکت های 
دانش بنیان سپرده می شود تا به سمت حل 
مسائل کشور حرکت کرده و نیازهای فناورانه 
را پاسخ دهند. وی عنوان کرد: شهرک های 
را به شهرک های تخصصی تبدیل  صنعتی 
خواهیم کرد و شهرک فناوری را ایجاد می شود 

که نیازهای فناورانه را حل کنند، شهرکی که 
از حیث فناوری و تجهیزات به سایر صنایع 
و شرکت ها کمک کند. علی آبادی افزود: این 
شرکت های دانش بنیان و کارگزاران فناوری 
که ایده ها را تبدیل به محصولات  هستند 
فناورانه می کنند. به گزارش ایرنا، نخستین 
همت  به  دانش بنیان  صنعت  ملی  رویداد 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
۶ مهرماه امسال،  معدنی ایران )ایمیدرو( 
دومین رویداد ملی صنعت دانش بنیان با 
عنوان »انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شهر 
هوشمند« به میزبانی سازمان مدیریت صنعتی 
آذرماه و سومین رویداد ملی صنعت  دوم 
و  کوچک  صنایع  محوریت  با  دانش بنیان 
زیست بوم فناوری، امروز پنجشنبه )۷ دی ماه( 
و  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  حضور  با 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

رئیس جمهور در هتل ارم برگزار شد. 

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران: 

سامانهمودیاناختلالیدربازارطلاایجادنمیکند

وزیر صمت: 

تأخیریدروارداتخودرونیست


